
Zpráva o činnosti za rok 2022 
 

Vážení přátelé, milí hosté!  

tradicí našich výročních schůzí bývá malé ohlédnutí za uplynulým rokem, dnes tomu nebude 

jinak. Minulá zima byla opět, tak jako poslední roky poměrně teplá. Zjara se střídalo chvíli 

teplo a chvíli zima, ale jaro bylo loni celkově pro včely poměrně přívětivé. 

Včely dobře přezimovaly a byly nachystány na první jarní snůšku, počasí nám přálo a první 

snůška byla tedy slušná. Květového i řepkového medu bylo hodně. Další snůšky na tom byly 

taky poměrně dobře a tak minulý rok byl nadprůměrný co do výnosu medu – Minulý rok jsme 

vyprodukovali cca 5,7t medu (dle statistik), což je o cca 2t medu více jako v roce 2021! 

Doufejme tedy, že podobný bude i letošní rok. 

Průběh letošní zimy není zatím nijak příznivý, letošní zima je extrémně teplá a tak budeme 

doufat, že se to neodrazí na kondici včel a nedojde k přemnožení roztočů Varroa a viróz. 

Nyní už nám nezbývá nic jiného než doufat v příznivé počasí pro zdárné přezimování našich 

včelstev a těšit se opět na první jarní prolety. Doufejme, že opět nepřijde rovnou léto, tak jak 

se to pomalu stává pravidlem. 

 

Personání oblast 

Ve vedení organizace jsme minulý rok nezaznamenali žádné změny. Členové výrobu 

zůstávají stejní.  
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Za nové členy jsme minulý rok přijali Janu Miklíčkovou a Františka Lopatu, náš spolek 
opustili včelaři  - Honza Miklíček a Milan Štěpita. 

Naše organizace má k dnešnímu dni 38 členů a spravuje cca 402 včelstev. Minulý rok jsme 

vyprodukovali cca 5,7t medu (dle statistik), což je více jak v roce 2021.  

Nejstarším včelařem je momentálně př. Josef Machálek – letos mu bude 90 let, nejmladším je 

př. Marek Bedřich, letos mu bude 28. Významného výročí se letos dožívají př. Křivánek 

Vladimír - 75 let, př. Potrusil Bohuslav a Lopata František - 60 let, a mnoho dalších členů.  

Všem jubilantům gratulujeme. 

Včely nyní zimují… V prosinci jsme provedli léčení včelstev proti roztoči Varroa, letos to zatím 
vypadá dobře, i když extrémně teplé počasí včelám přes zimu neprospívá. Nyní už nám tedy 
nezbývá nic jiného než doufat v příznivé počasí pro zdárné přezimování našich včelstev a těšit se 
opět na jaro.  

Zdravotní situace 

Rok 2022 proběhl v naší organizaci ze zdravotního hlediska podle zaběhnutých zásad léčení 

včelstev, což je léčba Formidolem, 2x fumigace lékem Varidol a 1x ošetření aerosolem. 

Léčení aerosolem bylo provedeno minulý rok 10. prosince a myslím si že proběhlo bez 

větších problémů. Nyní odešleme měl k vyšetření na Varoázu, abychom zjistili, jak na tom 

aktuálně jsme.  

Mor se nám naštěstí vyhýbá. Zde jen pro připomenutí: Důležitou věcí v prevenci šíření 

včelího moru je dodržování nařízení o zákazu přesunů včelstev ve vyhlášených pásmech a 

samozřejmostí je také čistota všeho zařízení a pomůcek používaných při chovu včel, dále pak 

včasné vyřazování starých souší. 

Osvětová činnost   
 

Můžeme říct, že je stále dobrá. Snažíme se v místním Profilu a máme také zástupce v MAS 

Ostrožsko a Horňácko – od letošního roku již předsedu. V rámci okresu si také plníme 

povinnosti. Samozřejmě se účastníme aktivů pořádaných OO. Ve výboru OO máme i svého 

zástupce a to našeho jednatele př. Valentu. V rámci možností udržujeme také webovou 

stránku, kterou budeme letos předělávat a naše organizace bude mít nové www stránky, které 

doufáme, že budou vypadat daleko lépe než ty, co máme nyní. Snažíme se také udržovat a 

obnovovat panely na naší Včelí naučné stezce.  

Naše ZO je řádně vedena v CIS a snažíme se udržovat data v CISU aktuální. Toto je 
samozřejmě závislé i na samotných včelařích, kteří by měli o každé změně informovat 
některého člena výboru.  



Minulý rok jsme poprvé uvažovali o akcích pro rodiny s dětmi. Máme již vybudované hezké 

zázemí v Ostrožské Lhotě – naši Včelařskou základnu a tak nás napadlo, že by bylo dobré 

představit včelaře i v jiném světle než jen jako zakuklené podivíny :-)   

Akce pro děti jsou podle nás důležité také z důvodu, že se zde děti mají možnost dozvědět 

více o včelách a hlavně si vybudovat vztah k přírodě. Doufáme, že děti, které přijdou, získají 

vztah k přírodě a životnímu prostředí, včetně citlivého vztahu ke zvířatům a rostlinám. 

Budeme se snažit pomocí zábavných stanovišť pro děti, probudit v dětech zájem učit se o 

životním prostředí, mít o něj starost a podnikat kroky k jeho ochraně. Věříme, že při těchto 

akcích se sejdou různé generace (rodiče s dětmi, prarodiče s vnoučaty atd) a stráví spolu 

příjemný čas v přírodě. Čím více děti pobývají v přírodě, tím více podporují jako dospělí péči 

o životní prostředí.   

První akce, kterou jsme zorganizovali, bylo dětské odpoledne. Akce proběhla v sobotu 

30.4.2022 na základně. Pro děti zde byly přichystány stanoviště s úkoly. Každý, kdo prošel 

stezku se stanovišti dostal za odměnu na závěr špekáček a limonádu. Dále zde bylo 

přichystáno občerstvení, ochutnávka medů, pro děti malování na obličej aj. Děti se zde měly 

možnost dozvědět více o včelách, přírodě a životním prostředí. Každý návštěvník, který 

přišel, měl možnost projít si pěšinku s naučnými tabulemi, dostat se do kontaktu se včelami, 

posedět v přírodě a pobavit se s dalšími návštěvníky základny.  

Další akcí byl dětský halloweenský večer, který měl podobný program, jen se nesl ve 

znamení Halloweenu. Tento večer jsme naplánovali na pátek 28.10.2022. Pro děti byly 

přichystány opět stanoviště s úkoly, na každém stanoviště čekalo nějaké strašidlo. Účast byla 

obrovská, překvapilo nás, kolik rodičů s dětmi přišlo, navíc většina dětí přišla v nějakém 

kostýmu. Zjistili jsme, že toto téma je velmi populární a příští rok tuto akci určitě opět 

zopakujeme. Akce začala v 17 hod, děti si prošly stezku se stanovišti a na závěr opět dostaly 

za odměnu limonádu a špekáček, který si opekly. Součástí programu bylo halloweenské 

malování na obličej, ochutnávka medů a malování masek. Jakmile se setmělo, na návštěvníky 

čekala ohňová show a pro odvážné děti nakonec i stezka odvahy. Jak jsem již zmiňoval, akce 

se vydařila nad naše očekávání a těšíme se již na další ročník. 

 

DEN VČELAŘŮ v Ostrožské Nové Vsi 2022 
 
Včelaři ve spolupráci s okresní organizací Uherské Hradiště opět zorganizovali včelařský den. 

Konal se 11.6.2022, program byl letos přichystán na Včelařské základně “Hájek” ve Lhotě a 

poté v Sirnatých lázních. Zahájení proběhlo na Včelařské základně “Hájek” v Ostrožské 

Lhotě v 10:00 odbornou přednáškou o apidomcích a ležanech, přednášel Alexej Bezrukov. Po 

přednášce následoval přesun do Sirnatých lázní, zde byl od 12 hodin připraven program pro 

širokou veřejnost. Bylo zde přichystáno občerstvení - grilované selátko, guláš, pivo, limo… 

Pro včelaře i nevčelaře byly připraveny stánky s občerstvením, ale také se včelařským 

sortimentem. Bylo možné zakoupit základní vybavení ke včelám, včelí produkty a suvenýry. 



Ve 13 hod začala přednáška na téma apiterapie, přednášela Monika Jindrová. Po přednášce 

přišla na řadu cimbálová skupina Višňa. Jako každý rok, zde bylo možné ochutnat několik 

desítek vzorků medu, jak od našich včelařů, tak medy z celého světa.  

Počasí nám letos přálo a organizace vyšla dle plánu, dokonce k nám přijeli autobusem na 

výlet i přátelé ze Štítné, kterým se tu moc líbilo. Akce měla dobrou účast, jak z řad veřejnosti, 

tak i přátel včelařů z okolí. Myslíme si tedy, že se den včelařů vydařil, a proto budeme v této 

tradici pokračovat.  

  

Společenský večer 2022 

Dne 19. 11. 2022 se uskutečnilo oficiální ukončení včelařské sezóny, již 15. v řadě!  Letos 

organizovali společenský večer přátelé z Uherského Ostrohu, ukončení sezóny se konalo 

v Ostrohu v restauraci Pod Lipami. V letošním roce se včelaři zúčastnili opět v hojném počtu 

a o zábavu tak bylo postaráno. Na hosty čekal raut, občerstvení a také živá hudba. Opět jsme 

si uspořádali tombolu, do které každý přinesl nějakou drobnost. Myslíme si, že všichni byli 

rádi, že jsme se mohli potkat a užít si společný večer. Těšíme se tedy opět za rok… 

 

 
Včelí louka nejen pro včely 

Další důležitou, ale někdy opomíjenou činností by mělo být vysazování včelařsky 

významných rostlin a stromů. Před několika roky nás napadlo, že bychom založili květnou 

(včelí) louku, která včelám a ostatním opylovatelům nesmírně prospěje. Vzniklo by tak 

místo, na kterém budou postupně vykvétat luční květy, nabízející nejen včelám pestrou a 

kvalitní stravu. V minulém roce jsme nakoupit semena a na jaro jsme ve spolupráci s obcí 

a Sirnatými lázněmi vysadili včelí louku. Louka se nachází před vjezdem do Sirnatých 

lázní – přímo u parkoviště. Loni v červnu krásně kvetla a byla plná včel, čmeláků a spousty 

dalšího hmyzu. Tak uvidíme, jak se bude louka postupem času vyvíjet… 

 

Včelařská základna Hájek 

Tento projekt jsme plánovali již před 5 lety a v roce 2019 došlo k začátku realizace. Ve 

spolupráci s obcemi Ostrožská Nová Ves a Ostrožská Lhota a dalšími sponzory započala 

v roce 2019 práce na této základně.  Jen ve zkratce uvedu, co se nám již podařilo realizovat:  

 V roce 2020 se nám podařila dokončit klubovna, amfiteátr (gabiony a kamenná 

dlažba) a také jsme na základně umístili první včelky.  

 V roce 2021 jsme opět pokročili - na jaro proběhlo dočištění pozemku, výstavba 

skladu (pro uložení úlů, včelařských potřeb, nářadí atd.), přibyly další úly a vytýčily se 

pěšinky pro naučnou stezku. V létě započalo budování pěšinek.  



 V roce 2022 se podařilo vybudovat na základně výukový Apidomek.  

 

V letošním roce zde plánujeme přivést vodu, která bohužel při pořádání všech akcí i našich 

setkání chybí – jak užitková, tak pitná. Věříme tedy, že letos bude tento problém již vyřešen. 

Dále dokončíme vybavení Apidomku a chtěli bychom ještě dokončit schodiště, které je 

součástí naučné pěšinky. 

 

Včelařský kroužek 

Ani našemu kroužku se nevyhnula pandemie Covid 19. V roce 2020 byly dětem rozdány 

přihlášky a než se týden obrátil, byl svět vzhůru nohama. Do týdne byli žáci škol v distanční 

výuce, takže jsme kroužek neotevřeli. Školní rok 2021 začal úplně stejně, byly vylepeny 

plakáty i na naší základně v Ostrožské Lhotě, v měsíci říjnu byla znovu vyhlášena pandemie, 

takže po dvou čekání v určeném čase nikdo nepřišel jak ve Lhotě, tak ve Vsi, tak jsme se 

rozhodli kroužek na tento školní rok přerušit. Děti si odvykli do kroužku chodit a v dnešní 

době je bohužel čím dál větší problém děti do včelařského kroužku nalákat. Zde jsme bohužel 

momentálně na mrtvém bodě, protože nyní nemáme ani vedoucího kroužku a dosud se nikdo 

nepřihlásil, kdo by byl ochotný vedoucího dělat. 

 

Na závěr celé zprávy bych rád uvedl, že se snažíme být v naší činnosti aktivní a v budoucnu 

chceme nadále pořádat včelařské zájezdy, společenské akce a hlavně projekty a akce pro 

veřejnost. Toto bychom bez podpory našich sponzorů nikdy nezvládli, proto bych zde chtěl 

poděkovat za podporu naší ZO organizacím a firmám, které nám v minulém roce přispěly na 

naši činnost jakoukoli finanční částkou.    

 

V prvé řadě nám každoročně přispívá Obec Ostrožská Nová Ves a obec Ostrožská Lhota.  

A proto bych chtěl obcím poděkovat za podporu.  Děkujeme.  

 
Z oslovených podniků nám přispívají: Lesy Čr, ZD Ostrožsko, Sirnaté lázně Ostrožská Nová 

Ves, Jokova, a v neposlední řadě i místní včelařský obchod Včelařství Slovácko. Proto chci 

z tohoto místa všem našim sponzorům poděkovat za jejich finanční podporu.  

 

A Vám včelaři přeji v letošním roce hlavně pevné zdraví, zdravá včelstva a příznivé počasí 

pro včely (a taky bohatou snůšku!) 

 

Děkuji za pozornost.  


